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ABSTRACT

With  the  recent  boom  in  the  cellular  networks,  and   personal  wireless 

technologies,  the frequency spectrum  have become crowded .  The most 

important technology that will be used to overcome this crowdness of the 

spectrum  is  the  cognitive  radio  technology,  this  technology  will 

automatically, and dynamically enable access to radio frequencies.

In this thesis the cognitive radio spectrum sensing techniques are presented 

which are  the key feature for cognitive radio networks. its main objective is 

to  provide  more  spectrum  access  opportunities  to  cognitive  radio  users 

without  interfering  with  the  operations  of  the  licensed  network.  The 

Interference Temperature Access Technique Model (ITM) was investigated 

which is the viable approach for dynamic spectrum access, that will control 

the use of the spectrum use, and define the occupancy and availability of a 

channel. Finally the NS2 software was used for the simulation of cognitive 

radio mesh network.

In the simulation the assignment of the channels was based on the numbers 

of the available channels and the priority of the cognitive radio node which 

led to better utilization of available spectrum.
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المسـتخلص

في   ادى المتسارع قات         النمو النطا حام ازد لى إ الشخصية التصالت و الخلوية  الشبكات
فاءة               الك في سين والتح نة المرو من ًا يد مز توفر يدة جد تقنية إيجاد من لبد فكان ،  الترددية

الإدراكي        الراديو النظام في التقنية هذه  نظام هوف .)Cognitive Radio system( وتتمثل
شغيله            ت مات معل ضبط ب قوم وي شغيلية، الت ته بيئ شعار است أو إدراك لى ع قدرة ال  لديه

لبيئة      ًا ق طب ية ذات صورة وب ًا ي دينام شغيل الراديوية ستعمال     ،الت ا عل يج ل هذا  الطيفو
ستخدمين            الم مع تداخل ال نب تج في ًا ض أي ساعد ي ما وإن سب، فح فاءة ك كثر أ يوي  الراد

.الخرين
هي              في والتي الترددي الطيف لستشعار الإدراكية الراديوية الأساليب قدمت الرسالة  هذه

سية         الميزة  الأسا أهدافها من والتي الإدراكية، الراديوية للشبكات من  توفيرالأساسية يد  المز
ت  دون  الراديوي الدراكي النظام لمستخدمي الوصول فرص لى داخلت إحداث  ع

المرخصة. الشبكات 
يق       ومممن طر عن صول الو ية تقن موذج أن قدمت ياس ثم تداخل   ق ال حرارة جة ( در

Interference Temperature access  technique  model  (ITM((    لي عم نهج  وهو
       ، ديناميا الطيف الى الوصول من توفر      ويتحكميمكن و شاغلية حدد وي يف، الط ستخدام ا  في

. الترددية  القنوات
ًا  ال   واخير برنامج الراديوي    NS2ماستخدم الإدراكي النظام كاة   .لمحاكاة المحا عملية  وفي

عددها       على بناءا الراديوية القنوات تخصيص يوي،      تم الراد كي الدرا ستخدم الم ية اولو  و
الترددي       للطيف امثل استغلل الى قاد .مما
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